
Neuveď nás v pokušení, ale zbav nás od zlého
čtvrtek 1.4.2021

Tato poslední prosba modlitby Páně se v posledních letech stala pro některé 
problematickou. Vznikly otázky, zda tento závěr nezkresluje Boží obraz a nenaznačuje, že 
Bůh může někoho pokoušet k zlému. To se zdá být těžko pochopitelné a nepřijatelné. 
Dokonce i někteří představitelé římskokatolické církve, která je jinak známa svým 
konzervatizmem ve věrouce i etice, navrhovali upravit formulaci této prosby takto: 
"Nedopusť, abychom se dostali do pokušení". Tento pokus o elegantní řešení se ale neujal. 
Důvody jsou dva.

První důvod je jazykový. K překladu řeckého originálu poslední prosby modlitby Páně je 
opravdu přesnější použít slovo "neuveď" než "nedopusť" Pokud věříme, že Bible je Slovem 
Božím, pak mají co možná nejvěrnější překlady přednost před pokusy text Písma nějak 
vyložit nebo dokonce přiopravit. Jen je třeba podotknout, že doslovný překlad neznamená 
křečovité pokusy o naprostou shodu s původním hebrejským (v případě SZ) nebo řeckým 
textem (v případě NZ). Jazyky staré a moderní jsou si občas dost vzdáleny ve svém 
slovníku i stavbě. Může se stát, že nám v češtině zcela chybí nějaké přiměřené slovo. Toho 
jsme si všimli třeba při zastavení nad prosbou "chléb náš vezdejší dej nám dnes". Původní 
řecký text má místo našeho "vezdejší" výraz, který by se musel do češtiny přesně převést 
jako "nadpodstatný", což v našem jazyce nic neznamená. Proto překladatelé musí hledat 
jiné srozumitelnější vyjádření. Jinde se může snaha o přesnost překladu dostávat 
do napětí s různými společenskými souvislostmi biblické a naší doby. Například Český 
studijní překlad překládá napořád hebrejské i řecké výrazy pro člověka v závislém 
ekonomickém postavení slovem "otrok". Podle tohoto překladu například modlitebníci 
v knize Žalmů sami sebe označují jako Boží otroky nebo apoštol Pavel se označuje za 
otroka Kristova. Je pravdou, že ve starověké společnosti naprostá většina těch, kterým se 
dnes říká pracovní síla nebo zaměstnanci, byla z hlediska tehdejšího práva otroky. Tento 
typ otroctví se ale lišil od moderního typu otrokářství, které bylo zavedeno v raném 
novověku v severní Americe nebo v některých koloniích britského impéria i dalších 
koloniálních mocností té doby. Starověcí otroci měli velice různé společenské postavení. 
Nebyli jen hrubou pracovní silou. Někteří měli dokonce vlastní majetek nebo zastávali 
významné funkce správců majetku svého pána nebo rodinných učitelů. Novověcí otroci byli
ale jen lidské stroje na tu nejhrubší a nejodpornější práci. Do otroctví se dostali většinou 
skrz násilný únos a další generace byly v tomto otrockém stavu opět udržovány násilím. 
Jejich lidství bylo degradováno na obchodovatelnou věc. Proto má slovo „otrok“ 
v současné společnosti velice negativní zvuk. Biblický překlad, který využívá slova "otrok" 
k označení osob v podřízeném a závislém postavení je sice z hlediska prosté doslovnosti 
přesný, ale vzhledem k posunu významu slova "otrok" po smutných zkušenostech 
novověkého otroctví nezprostředkovává složitější skutečnost starověké společnosti. 
Snaha o naprostou doslovnost se může stát překážkou pochopení skutečného významu. 
Omlouvám se za toto vybočení k teoriím o biblických překladech. Vraťme se zpět 
k poslední prosbě modlitby Páně. 

Druhým důvodem, proč zůstat u původního znění poslední prosby modlitby Páně je, že 
úvahy nad tím, jestli může Bůh někoho pokoušet ke zlému nejsou nic nového, a proto k nim
také nepotřebujeme nějaký nový pohled. Vyskytují se už v Novém zákoně. Apoštol Jakub 
říká:  "Blahoslavený člověk, který obstojí ve zkoušce; když se osvědčí, dostane vavřín 
života, jejž Pán zaslíbil těm, kdo ho milují. Kdo prochází zkouškou, ať neříká, že ho pokouší 
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Pán. Bůh nemůže být pokoušen ke zlému a sám také nikoho nepokouší. Každý, kdo je 
v pokušení, je sváděn a váben svou vlastní žádostivostí. Žádostivost pak počne a porodí 
hřích, a dokonaný hřích plodí smrt." (Jakub 1,12-15)
Jakub tedy jasně odmítá myšlenku, že by Bůh někoho mohl pokoušet ke zlému, protože On
sám je láska a pravda. Zlo se s Jeho povahou naprosto vylučuje. Co je to tedy za pokušení,
kterému nás Pán vystavuje nebo přesněji řečeno, do kterého nás uvádí?

Jsem přesvědčen, že druhé jméno tohoto pokušení by se dalo vyjádřit jako svoboda. Co 
tím myslím? Použiji známý příběh zkoušky, které byl vystaven praotec všech věřících 
Abraham. Šlo o oběť jeho syna Izáka. Tato těžká zkouška, která spočívala v tom, že 
Abraham má Bohu obětovat svého vlastního syna nepřichází jako nějaká náhoda nebo 
osud. Vychází z Boží iniciativy. Čteme: „Po těch událostech chtěl Bůh Abrahama vyzkoušet.
Řekl mu: „Abrahame!“ Ten odvětil: „Tu jsem.“ (Genesis 22,1). Je to Bůh sám, kdo chtěl 
Abrahama vyzkoušet. Podobě i náš Pán Ježíš je do zkoušky uveden skrze Ducha svatého. 
V příběhu o Jeho pokušení na poušti najdeme: "Tehdy byl Ježíš Duchem vyveden na poušť,
aby byl pokoušen od ďábla." (Matouš 4,1)

I další osobnosti Bible (kromě Abraháma jmenujme ještě například Jóba) a konečně i 
samotný Pán Ježíš byli uvedeni do těžkých zkoušek samotným Bohem, aby se ukázala 
jejich ryzost a věrnost, aby se jasně ukázalo, jak stojí na Boží straně. Na druhé straně Bible 
zná i příběh těch, pro které zkouška nedopadla dobře. Mám na mysli první lidský pár, Adam
a Evu. Nemyslím, že by Bůh nevěděl o tom, že si Pokušitel umí k Adamovi a Evě zjednat 
přístup a že se Adama a Eva ocitnou v těžké zkoušce. Na tomto příběhu můžeme vidět 
věrnost apoštola Jakuba Písmu. Když řekne: "Každý, kdo je v pokušení, je sváděn a váben 
svou vlastní žádostivostí", pak je to vlastně jen narážka na příběh pokušení z ráje. Tam 
o Evě čteme: „Žena viděla, že je to strom s plody dobrými k jídlu, lákavý pro oči, strom 
slibující vševědoucnost. Vzala tedy z jeho plodů a jedla, dala také svému muži, který byl 
s ní, a on též jedl.“ (Genesis 3,6) . Eva podléhá pokušení v oblasti těla i ducha. Vidí že 
nabízený plod je lákavý a proto asi chutný a že nabízí podíl na božské vševědoucnosti. 
Stejně i s námi potomky - Adama a Evy - nejvíc cloumají tělesná pokušení typu mít a užít si 
a duchovní pokušení pýchy a moci. 

Situace zkoušky, do která nás Bůh uvádí, jen odhalí, co je v nás ukryté. Buďto jako lidé 
svobodní od žádostivosti a pýchy dáme přednost životu s Pánem nebo jako lidé spoutaní 
žádostivostí a pýchou umíráme ve vězení hříchu a smrti. Zkouška je z tohoto pohledu 
vlastně příležitost dosáhnout větší svobodu v Bohu. Obdobou může být třeba zkušenost 
lidí, kteří prošli velikými těžkostmi za totalitních režimů minulého století nebo i 
v současnosti různými životními těžkostmi nebo nemocemi. Člověk tím může získat 
určitou moudrost a nadhled nad situacemi, které s ním dříve víc zmítali. Podobně se skrze 
zkoušku člověk učí spoléhat víc na Boha. To je vidět na odpovědi Abrama na úzkostlivé 
otázky svého syna po cíli cesta k hoře Morija: „Můj synu, Bůh sám si vyhlédne beránka 
k oběti zápalné.“ Jen skrze zkoušky a opravdu rosteme a připravujeme se, abychom mohli 
jednou s důvěrou říct s Pánem Ježíšem: „Otče, do tvých rukou odevzdávám svého ducha.“ 
(Lk 23,46). V tomto životě pak rosteme v poslušnosti a službě, jako apoštol Pavel, který 
říká: „Nemohu se chlubit tím, že kážu evangelium; nemohu jinak, běda mně, kdybych 
nekázal. Kdybych to činil ze své vůle, mám nárok na odměnu; jestliže jsem byl povolán, 
plním svěřený úkol.“ (1. Korintským 9:16-17)
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Poslední prosba modlitby Páně nám důrazně připomíná, že dokud jsme tady na zemi 
není ještě dobojováno. Je to tak vážné téma, že se dotýkalo i samotných apoštolů 
Kristových. To můžeme vidět právě z toho, jak se apoštol Jakub zabýval tématem 
pokušení. Nerad bych ale vytvořil dojem, že se musíme neustále chvět, jak to s námi bude 
a jak obstojíme. 

První a nejdůležitější skutečnost je, že pokud jsme Pánu odevzdali svůj život, víme 
komu a kam patříme. Víme jaký bojujeme boj a co jeho cílem. Biblické texty nám ukazují, 
jak nám náš Pán chce a může v tomto boji pomáhat. 
Za prvé: Slibuje nám svou pomoc a spásu. Čtěme Lk 21,13-19, kde se slibuje Jeho pomoc 
ve velkých souženích, kde věřící prožívají odmítnutí a nenávist pro jméno Kristovo: "A 
všichni vás budou nenávidět pro mé jméno. Ale ani vlas z vaší hlavy se neztratí. Když 
vytrváte, získáte své životy." (Lukáš 21,17-19) 
Jindy své učedníky a tedy i nás vyzývá k modlitbě. Opět u Lukáše čtěme: „Buďte bdělí a 
proste v každý čas, abyste měli sílu uniknout všemu tomu, co se bude dít, a mohli stanout 
před Synem člověka.“ (Lukáš 21:36).
Konečně on sám se za nás přimlouvá u svého Otce. Apoštolu Petrovi je řečeno: "Já jsem 
však za tebe prosil, aby tvá víra neselhala; ....“ (Lukáš 22:32). V listu Římanům se píše: 
"...sám Duch se za nás přimlouvá nevyslovitelným lkáním." (Ř 8,26). Náš Pán Ježíše je také
veleknězem, který nás zastupuje před Bohem. Jak je psáno: "...máme velekněze, který 
usedl po pravici Božího trůnu" (Žd 8,1) a má soucit s našimi slabostmi (Žd 4,15). 

Další podstatnou věcí je toto známé Boží zaslíbení: 
„Nepotkala vás zkouška nad lidské síly. Bůh je věrný: nedopustí, abyste byli podrobeni 
zkoušce, kterou byste nemohli vydržet, nýbrž se zkouškou vám připraví i východisko a dá 
vám sílu, abyste mohli obstát.“ (1 K 10,13). Z toho, co bylo řečeno o povaze zkoušek i ze 
smutných příběhů různých věřících, kteří nakonec padli, je zřejmé, že toto zaslíbení není 
možné chápat jako jakési zázračné zaklínadlo, že nás Bůh vítězně vyvede z každé zkoušky.
Říká nám ale podstatnou věc. I ve zkoušce je Bůh na tvojí straně! Nestojí nezúčastněně 
stranou jako jakýsi děsivý kosmický inženýr, který testuje svůj nejnovější produkt 
na obtížné podmínky. V Kristu rozhodně dokázal, že je ochoten podrobit se i těžkým a 
bolestným okolnostem lidského života včetně tragického finále smrti. V tomtéž Kristu také 
byla smrt poražena vzkříšením a věčným životem. To je to východisko, které je z Boží 
strany stále otevřeno. Tomuto Božímu slibu z 1.K 10,13 musíme rozumět jen skrze Krista. 

Naše přemýšlení nad modlitbou Páně zakončeme střízlivým konstatováním, že nejsme 
žádní hrdinové. Prosba "Neuveď nás v pokušení, ale zbav nás od zlého" nám připomíná 
skutečnost duchovního zápasu, ve kterém jsme, ať si to připouštíme nebo ne. Hrdinství víry
nespočívá v tom, že vždy vším projdeme jak legendární Mirek Dušín z kdysi proslaveného 
komiksu "Rychlé Šípy" a Pán Bůh nebude moc nakonec říct nic jiného: "Ještě že tady mám 
takového borce nebo borku". Skutečné hrdinství víry znamená uvědomovat si svoji 
křehkost, zůstávat bdělý a přicházet s prosbami k Tomu kdo: "...na sobě zakusil všechna 
pokušení jako my, ale nedopustil se hříchu." Pán je ochoten se s námi podělit o své 
vítězství. Úvahy o modlitbě uzavřeme modlitbou, která pochází už někdy ze 6. století. 
Rozšiřuje dobrým směrem poslední prosbu modlitby Páně: „Neuveď nás do situace, v níž 
by moc zla byla silnější než my“. Amen
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